
بیرون آمدن وکلای میلیاردی از دادگاه مفسدان اقتصادی!
وقتیدریافتحقالوکالههایبالاخبرسازمیشود

 

موضــوع دریافت حق الوکاله هــای بالا از 
سوی وکلای تعیینی در برخی از پرونده ها، 
درحالی مطرح می شــود کــه وکلا، این 
موضوع را تکذیب می کننــد؛ اما واقعیت 
چیز دیگری اســت و در پرونده مفاســد 
اقتصادی مشاهده می شود که گاهی از دل 
این دادگاه ها، وکلایــی با حق الوکاله های 

میلیاردی بیرون می آیند!
دریافت حق الوکاله میلیاردی 

با استفاده از رانت
اگرچه وکلا مدعی هســتند کــه مبالغ 
میلیاردی نمی گیرند، اما هستند کسانی 
که با اســتفاده از رانــت، حق الوکاله های 
میلیــاردی دریافــت می کننــد. میزان 
حق الوکالــه وکلا همواره طی ســال های 
اخیر با حواشی بسیار رو به رو و نقل محافل 
حقوقی بوده اســت. گاهــی اوقات میزان 
حق الوکاله وکیل ها آن قــدر بالا می رود و 
سر به فلک می کشد که مردم از اخذ آن ها 
عاجز می شــوند. در پرونده های مفاســد 
اقتصادی که درحال رسیدگی هستند هم 
حق اخذ وکیل تســخیری و تعیینی برای 
تمام متهمان محفوظ است و متهمان فساد 
اقتصادی کــه در دادگاه انقلاب محاکمه 
می شوند، می توانند یا خود وکیل تعیینی 
معرفی کنند یا از وکیلان تســخیری قوه 
قضاییه کمک بگیرند. بــا وجود آنکه این 
مبلغ به صورت قانونی ذکر شده است، اما 
گاهی اوقات می بینیم که وکیلان اصلًا به 
این موضوع توجهی ندارند و چندین برابر 
میزان مشخص حق الوکاله خود را دریافت 

می کنند و حتی در برخی پرونده ها بیش 
از صد ها میلیون تومان به عنوان دستمزد 
می گیرند و حتی به میلیارد هم می رسد. 
اما نکته قابل توجه این اســت که متهمان 
پرونده های مفاسد اقتصادی خود را مبرا از 
هر گونه اتهام اقتصادی می دانند و از عجز 

پرداخت مال صحبت می کنند.
در انتظار تصویب در صحن مجلس هستیم

سخنگوی قوه قضاییه نسبت به حق الوکاله 
بالای وکلا برای برخی از متهمان مفاســد 
اقتصادی واکنش نشان داد. او در پاسخ به 
این پرسش که براساس قانون آیین دادرسی 
کیفری وکلای پرونده های مفاسد اقتصادی 
باید با تأیید رئیس قوه قضاییه انتخاب شوند 
و این تبصره موجب ایجاد رانت بین وکلا 

شده است، گفت: قوه قضاییه با اصلاح این 
تبصره موافق است و در کمیسیون قضایی 
مجلس هم اصلاح این ماده قانونی تصویب 
شده و در انتظار تصویب در صحن مجلس 
است. غلامحسین اسماعیلی گفت: برخی از 
وکلا ارقام درشتی در پرونده های اقتصادی 
می گیرندکه و به قوه قضاییه ارتباط ندارد؛   
بیش از یک هــزار وکیل بــرای کار روی 
پرونده های مفاسد اقتصادی تأیید شده اند 
که  بــه اصحاب پرونــده توصیه می کنیم  

مبالغ بیشتر از تعرفه پرداخت نکنند.
حق الوکاله میلیاردی مشکل 

قانونی ندارد
وکیل بابک زنجانی اظهار کرد: براســاس 
ماده ۱۹ قانون استقلال کانون وکلا و ماده 

۱۰ قانون مدنی دو فرد می توانند قرارداد 
حق الوکاله را منعقد کنند. او ادامه داد: در 
یک پرونده چند صدمیلیارد تومانی وکیل 
می تواند حق الوکاله میلیــاردی دریافت 
کند که ایــن موضوع از نظــر قانون گذار 
هیچ مشکلی ندارد؛ اما وکیل موظف است 
در صــورت قانونی بودن قــرارداد مالیات 
حق الوکاله خود را پرداخت کند و اگر حتی 
دســتمزد میلیاردی هم گرفته باشد، باید 
مالیات آن را پرداخت کند. این وکیل بیان 
کرد: براساس تبصره ماده ۴۸ قانون آیین 
دادرســی مدنی، حق وکالت پرونده های 
کلان اقتصادی تنها به یک عده محدودی 
سپرده شده که این موضوع منجر به رانت 
و دریافــت هزینه های میلیاردی شــود. 

کوهپایــه زاده، درباره دســتمزد خود در 
پرونده بابک زنجانــی گفت: »حجم پولی 
پرونده آقای زنجانی دو میلیارد یورو یا به 
عبارتی با ارز پنج ســال پیش، هشت هزار 
میلیــارد تومان بود و قــرارداد وکالت من 
اصلاً میلیاردی نبود و اسناد این پرونده را به 
صورت کامل شفاف سازی کرده  و در اختیار 
مراجع ذی صلاح قــرار داده ام«. او تصریح 
کرد: »حتی در پرونده کلان ســکه ثامن 
که مبلغ ۵۰۰ میلیارد تومان کلاه برداری 
صورت گرفته است، من از هیچ یک از یک 
هزار موکل خود حتی یک ریال هم دریافت 

نکرده ام«.
میــزان پولــی  را کــه در 
فضای مجازی ذکر شده است، 

دریافت نکردم
ســیداکبر حســینی، وکیــل پایه یک 
دادگستری و وکیل تعیینی یکی از متهمان 
بانک ســرمایه، درباره میزان حق الوکاله 
خود بیان کرد: مبلغ دریافتی من در پرونده 
مفاسد اقتصادی آن قدر کم است که برخی 
آن را در انــدازه میزان پرداخــت پول به 
مؤسســات خیریه می دانند.او  بیان کرد: 
میزان دریافتی پولی که از متهمان مفاسد 
اقتصــادی گرفته ام از حــدود ۵۰ تا ۱۰۰ 
میلیون است و از سقف ۱۰۰ میلیون تومان 
بیشتر نشده است. او تصریح کرد: به عنوان 
وکیل پایدار حرکــت می کنم و هیچ وقت 
میزان پولی که در فضای مجازی ذکر شده 
را دریافت نکردم. حسینی، درباره چگونگی 
دریافت حق الوکاله خود گفت: معمولاً ۵۰ 
درصد از میزان حق الوکاله ابتدای پرونده 
دریافت می شــود و مابقــی آن زمانی که 

پرونده به نتیجه رسید داده می شود.

وزیربهداشت:

 با عوامل قدرت و فساد 
در هر جایگاهی برخورد می شود 
 ایرنا: وزیر بهداشــت در صفحــه توئیتر خود 
نوشــت: تاکنون نتایج مهمی در خصوص ورود 
فرد غیردانشــجو به کلاس های درس دانشکده 
دندان پزشکی حاصل شده اســت و به زودی به 
قوه قضاییه ارسال خواهد شــد. عوامل قدرت و 
فساد در هر ســطح و جایگاهی بدانند ما تا آخر 
این راه خواهیم رفت.ســعید نمکی اعلام کرد: 
سه ماه قبل پس از مقابله با اخلال گران در حوزه 
دارو، دســتور برخورد با جریان های فســاد در 
کنکور پزشــکی و فروش صندلی دانشگاه ها را 
هم صادر کردم.در روزهــای اخیر خبر حضور و 
تحصیل فردی غیردانشجو در کلاس های درس 
دانشکده دندان پزشــکی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، این دانشکده را با حواشی رو به رو 
کرد.پیش تر محســن دالبند، رئیس دانشــکده 
دندان پزشکی شهید بهشتی در این رابطه اظهار 
کرد: فردی کلاه بردار چندی قبل با سوءاستفاده 
از فضای ورودی مخصوص بیماران وارد دانشکده 
دندان پزشــکی شــده و ضمن حضور در برخی 
فضاهای آموزشی، با تبلیغ در فضای مجازی خود 
را به عنوان دانشجوی نخبه این دانشگاه معرفی 
کرده بود.وی گفت: این فرد با برقراری ارتباط از 
طریق فضای مجازی و حتی برخی شــبکه های 
تلویزیونی اقدام به تبلیغات شخصی خود در رابطه 
با مشاوره های کنکور و برنامه ریزی آموزشی کرده 
بود. دالبند اعلام کرد: به محض اطلاع از تخلف و 
سوءاستفاده صورت گرفته، فرد کلاه بردار تحویل 
مراجع انتظامی و قضایی شد و دانشکده اقدام به 
طرح شکایت کرده است و تا رسیدگی نهایی به 

این پرونده پیگیری قضایی ادامه دارد.

رئیسفراکسیونعشایرمجلسمطرحکرد:

بهره مندی عشایر از صندوق 
توسعه ملی برای آب رسانی

رئیس فراکسیون عشــایر مجلس گفت: امسال 
برای اولین بار، عشایر نیز از صندوق توسعه ملی 
در جهت آب رسانی به نقاط عشــایری همانند 
روســتاها بهره مند شــدند. هادی قوامی گفت: 
هدف از تشکیل این فراکسیون، هم راستایی در 
بین نمایندگان مجلس بود تا مشکلات و مسائل 
عشایری برطرف شود و آن دسته از مشکلاتی که 
به قانون گذاری نیاز دارد، از طریق قانون حل شود 
و مورد حمایت قرار گیرد. در این راستا فراکسیون 
عشــایر توانســت یک درصد از ورودی صندوق 
توسعه ملی را از سال ۹3 به بعد به وام پرواربندی 
عشایری اختصاص دهد. نماینده مردم اسفراین 
در مجلس افزود: سالی حدود 2۰۰ میلیارد تومان 
از ورودی صندوق توســعه ملی به عشایر کشور 
داده می شــود که در تهیه و خرید علوفه به کار 
برده می شود تا دام عشــایری از 2۰ کیلو به 6۰ 
کیلو افزایش پیدا کند. این کار افزایش بهره وری 
و افزایش تولید لبنیات را به دنبال دارد. از طرف 
دیگر، چشمه های عشایر باید بهسازی شود و راه 

آن ها تیغ زنی شود.

سخنگویسازمانهواپیماییکشوری:

مجوز پروازهای اربعین صادر شد
افکارنیوز: ســخنگوی ســازمان هواپیمایی 
کشــوری با بیان این که مجوز پروازهای اربعین 
برای شــرکت های هواپیمایی صادر شده است، 
گفــت: با هرگونه گران فروشــی در نــرخ بلیت 
پروازهای اربعین برخورد می شود. رضا جعفرزاده 
افزود: سازمان هواپیمایی کشوری آمادگی دارد 
به درخواست شرکت های هواپیمایی برای صدور 
مجوز پروازهــای فوق العاده اربعین نیز پاســخ 
دهد.وی گفت:  ملاک صدور مجوز پروازی برای 
شرکت های هواپیمایی، توان عملیاتی شرکت ها، 
رعایت دقیق اصول ایمنی و ظرفیت آن هاست.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشوری، با بیان 
این که ارائه مجوزهای پــروازی برای ایام اربعین 
هنوز ادامه دارد، گفت: شرکت های هواپیمایی از 
هم اکنون اجازه دارند بلیت پروازهای اربعین را 
برای بازه زمان 2۰ تا 3۰ مهرماه به فروش برسانند.

جعفرزاده افزود: به زائران اربعین حسینی توصیه 
می شــود بلیت پروازها برای این ایام را از مراکز 
معتبری که در سایت سازمان هواپیمایی کشوری 
معرفی شده است، خریداری کنند؛ ضمن این که 
دفاتر فروش شرکت های هواپیمایی نیز نسبت 

به فروش بلیت پروازهای اربعین اقدام می کنند.

معاوننظارتدیوانعالیخبرداد:

 کاهش زمان رسیدگی
 به پرونده ها در دیوان عالی

پارسیک: معاون نظارت و بازرسی دیوان عالی 
کشور گفت: زمان رسیدگی به پرونده ها در دیوان 
عالی کشور کاهش یافته اســت.دکتر انصاری، 
درخصوص زمان رسیدگی به پرونده ها در دیوان 
عالی کشور گفت: اوقات میانگین رسیدگی هایمان 
کمتر از دو ماه اســت و خیلی از پرونده ها به روز 
رسیدگی می شــود. وی به سیاست های جدید 
دســتگاه قضا اشــاره کرد و گفت:مــدت زمان 
رسیدگی به پرونده ها در دیوان عالی کشور نسبت 
به گذشته کاهش یافته است.انصاری گفت: برخی 
از پرونده ها که مربوط به اعاده دادرسی است، از 
استان ها مطالبه می شوند و به نوعی خود استان ها 

مطالبه گر هستند.

کوتاه از جامعه
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ادامه از صفحه یک 
به عنوان مثــال، قشــر فرهیخته  پزشــکی 
سال هاست در برابر نصب دستگاه کارت خوان 
و پرداخت مالیات مقاومت نشــان می دهند؛ 
درصورتی که همین مالیات از فیش حقوقی 
بیمارانی که عمدتاً قشر ضعیف جامعه مانند 
کارگر و کارمند را تشــکیل می دهند، کسر 
می شود؛ افرادی که با حقوق ناچیز، کیلومترها 
زیر خط فقــر زندگی می کنند. ایــن نکته را 
از باب یادآوری عرض کردم که آگاه شــویم 
برخی پزشکان در قشــر پزشک، خیلی وقت 
است با مســئولیت معنوی که به عهده  شان 
گذاشته شده فاصله گرفته اند؛ بماند که موضوع 
مهم تر و عجیب این روزها مقاومت پزشکان در 
برابر توسعه  سامانه »سپاس« یا همان سامانه  
پرونده  الکترونیک سلامت و نصب و استفاده  
اتوماسیون های اداره  مطب است. تکنولوژی 
که می تواند بخش عظیمی از بار شلوغی مطب، 
ترافیک و حجم بیماران منتظر را کاهش دهد؛ 
اما به نظر می رسد استفاده از روش های سنتی 
تجارت، بر تعهدات پزشــک نسبت به بیمار 
می چربد و شلوغ نشان دادن مطب چنان حایز 
اهمیت است که ساعت ها معطل شدن بیماری 
که در شرایط تحمل درد و رنج است، خیلی به 
چشم نمی آید! این در حالی است که بسیاری 
از شرکت ها این کار را رایگان انجام می دهند 
و برای پزشــک هیچ هزینه ای ندارد. موضوع 
وقتی پیچیده تر می شود که به رغم این که این 
سامانه هیچ هزینه ای برای پرشک ندارد، اما 
این قشر به نسبت فرهیخته، از همکاری با این 
شرکت ها سربازمی زنند و موجب شده اند که 
بسیاری از استارت آپ های این حوزه مسیری 

رو به شکست را تجربه کنند. 
جالب این جاســت، با وجود این که این روزها 
و در عصر ارتباطات حتی مغازه های کوچک 
هم به سیستم های به روز نوبت دهی و صندوق 
مجهز شده اند، شرایط مطب های شلوغ  امری 
نخ نما شــده و خنده دار به نظر می رسد. یاد 
گذشته افتادم وقتی معلم پای تخته می نوشت 
علم بهتر اســت یا ثروت و اکنون پزشکان ما 
با علم شــان ثروت را در اولویت قرار داده اند! 
داســتان این روزهای جامعه  پزشکی هر چه 
که باشد، خلاف آموزه های کهن ایرانی است. 
ضرب المثل هایی که به ما یــاد می داد، عالم 
بی عمل مانند زنبور بی عسل است و علم بدون 

عشق، بمب اتم می سازد.
 حال این پرســش پیش می آید کــه ایراد از 
سیستم آموزشی ماست یا نحوه  یادگیری یا 
شرایط فرهنگی و اجتماعی و اقتصادی حاکم 
بر جامعه؟ اما هر چه باشد، از کشوری که در 
دریای طب کهنش گوهرهایی چون ابن سینا 
و در پزشکی نوینش دکترغریب ها را پرورش 
داده، بسیار بعید است که پزشکی اش تجارت، 

پزشکش تاجر و بیمارش مشتری باشد. 
برای من انتخاب رشــته  تجربی، با پروراندن 
رویاهایی مثل کمک بــه بیماران بی بضاعت، 
نگرفتن حق ویزیت از کارگرها و کلی خیالات 
معنوی دیگر همراه بود. پزشــک نشدم؛ ولی 
با وجود شــرایط فرهنگی حاکم بر این قشر 
فرهیخته به نظر می رسد چیزی از رویاهایم 
را هم از دست نداده ام... و چه خوب که دکتر 

نشدم.

یادداشت 

قاتل موتورسوار به دام افتاد
 

عامل قتل یک موتورسیکلت ســوار در شهر 
قزوین، پس از اقدامات فنی نیروهای اطلاعاتی 
 پلیــس در کمتر از چهارســاعت دســتگیر

 شد. 
فرمانده انتظامی استان قزوین اظهار داشت: 
در پی درگیری راکبان دو موتورســیکلت در 
چهارراه ولیعصر شهر قزوین یک جوان 2۰ساله 
به وسیله سلاح سرد مصدوم می شود و پس از 
انتقال به بیمارستان به علت شدت جراحت 

فوت می کند.
 مهدی حاجیان افزود: با توجه به حساسیت 
موضوع به ســرعت پرونده ای در این زمینه 
تشکیل و توسط نیروهای اطلاعاتی و انتظامی 
پلیس قزوین در دست بررسی قرار می گیرد. 

وی گفــت: پــس از اقدامــات فنــی انجام 
شــده، فرد مظنونی در این زمینه دســتگیر 
 و در بازجویی هــای فنــی قاتــل را معرفی 
می کند. حاجیان افزود: با تحقیقات گسترده 
پلیــس قزویــن در کمتــر از چهارســاعت 
 متهم بــه قتل را در مخفی گاهش دســتگیر 

کرد.

حادثه 

حضور ۶۰ آتش نشان در ورزشگاه آزادی برای دربی پایتختامتناع مهدکودک ها از پذیرش بچه های معلول
تسنیم: رئیس انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران گفت: متاسفانه حضور کودکان معلول در مهدهای کودک تنها در حد حرف باقی مانده 
است و مهدهای خصوصی از پذیرش کودکان معلول به بهانه تاثیرگذاری منفی بر روحیه کودکان ممانعت می کنند.علی همت محمودنژاد 
اظهار کرد: هم اکنون ۱2۰۰ دانش آموز و دانشجوی معلول تحت پوشش انجمن دفاع از حقوق معلولان ایران قرار دارند که در آستانه سال 
تحصیلی به ۴۰۰ نفر از آن ها بسته های آموزشی اعم از لوازم التحریر و کیف اهدا شد. وی گفت: امیدوارم امسال دانشجویان معلول هنگام 
ثبت نام با مشکلات پرداخت شهریه مواجه نباشند. محمودنژاد، خواستار رایگان شدن هزینه مهد برای فرزندان ناشنوایان شد و تصریح 
کرد: مهدهای خصوصی که مجوز سازمان بهزیستی را  دارند هم  از پذیرش کودکان معلول به بهانه تاثیرگذاری منفی بر روحیه کودکان 

ممانعت می کنند و همین موضوع، تجربیات اجتماعی و استقلال کودکان معلول را به مخاطره می اندازد.

مهر: سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران، درخصوص تمهدیات پیش بینی شده برای نودمین دربی 
پایتخت که 3۱ شهریورماه در استادیوم آزادی برگزار می شود، گفت: سازمان آتش نشانی مانند همه دربی های گذشته، تمام توان 

خود را برای ایمنی در این روز خواهد گذاشت. ۱3۱ ایستگاه تهران در آماده باش کامل هستند. 
علاوه بر آن ایستگاه 2۰ آتش نشانی که در جوار این ورزشگاه بوده و در تمام بازی ها در آماده باش کامل است؛ نیز به طورکامل این 
فضا را پوشش می دهد. جلال ملکی بیان کرد: سازمان آتش نشانی در این روز با استفاده از 2۱دستگاه سبک و سنگین و یک گروه 
کامل نجات و 6موتور و درمجموع 6۰ نفر آتش نشان عملیاتی تمام در های ورودی، پارکینگ ها و خروجی میادین و اتوبان های 

اطراف را پوشش می دهد.

عکس خبر 

هرسال با آغاز فصل پاییز، برداشت انگور در 
منطقه  دره  »جوزان« شهرستان ملایر و 
روستای »توسک« و جوزان آغاز می شود. ملایر 
از جمله صادرکنندگان بزرگ کشمش در 
جهان است.  2۷درصد از مجموع کشمش های 
صادراتی دنیا، ازملایر صادر می شود که سالیانه 
2۵۰ میلیون دلار عاید کشور می کند. 
ایمان حامی خواه/ خبرگزاری مهر 

برداشت انگور و استحصال 
کشمش در ملایر

یلدا توکلی / گروه جامعه
   tavakoli.yalda11@gmail.com

محیطزیستشهریمالیات
هشدارمدیرکلامورمالیاتیاستاناصفهان:

مهلت داده شده به پزشکان تمام شد
مدیرکلدرمانوحمایتهایاجتماعیستادمبارزه

باموادمخدراعلامکرد:
ابتلای 13/8 درصد معتادان تزریقی به ایدز

معاونسازمانحفاظتمحیطزیست:
 کاش به  اندازه پفک 

برای محیط  زیست تبلیغ می کردند
 نســل فردا: »ســازمان امور مالیاتی، از ابتدای مهرماه دستگاه های 
کارت خوان پزشکانی را که به سازمان امور مالیاتی متصل نیست غیرفعال 
خواهد کرد«. این مطلب را مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهان اعلام 
کرد و گفت: مهلت داده شــده به پزشکان تمام شــد. بهروزمهدلو افزود: 
پانزده شهریورماه آخرین مهلت پزشــکان برای اتصال پایانه فروشگاهی 
یا دستگاه POS به سایت سازمان امور مالیاتی کشور بود؛ اما تا آن تاریخ 
تنها 2۰ درصد جامعه پزشکی کشور به این قانون تمکین کردند و این آمار 
در اصفهان ۱6 درصد جامعه پزشکی و ۴ درصد پایین تر میانگین کشور 
بود. وی با بیان این که از آن تاریخ تاکنون اقدامات مختلفی برای تشویق 
پزشکان جهت استفاده از ســامانه پوز متصل به مالیات صورت گرفت، 
افزود: چند نشست آموزشی برای پزشکان برگزار شد، همچنین با تهیه 
لیست پزشکانی که به این قانون تمکین نکرده اند، به آن ها از طریق پیامک 
اطلاع  رسانی شد. علاوه بر آن فرمی تهیه و با امضا بنده به صورت نامه کتبی 
تحویل پزشکان داده شد تا در آینده نسبت به این قانون ابراز بی اطلاعی 
نکنند. همچنین با حضور ســرزده به مطب پزشکان بر اجرای این قانون 
تاکید کرده ایم.وی با بیان این که با اقدامات صــورت گرفته تا تاریخ 2۷ 
شهریور، ۷3 هزار و ۷3۷ پزشک، فراخوان شدند که از این تعداد ۱6 هزار 
و ۵6۰ نفر معادل 22.۵ درصد پزشکان کشور به قانون تمکین کرده اند، 
تاکید کرد: تا این تاریخ 6 هزار و ۷۱۵ پزشک در استان اصفهان فراخوان 
شــدند که از این تعداد ۱۵۷۴ نفر معادل 23.۵ درصد پزشکان اصفهانی 
به قانون تمکین کرده اند. وی با تاکید بر این که تمام پزشکان باید تا پایان 
شهریور نسبت به نصب دســتگاه پوز و اتصال آن به سامانه امور مالیاتی 
اقدام کنند گفت: تا پایان شهریور باید ۹۰درصد جامعه پزشکی به قانون 
تمکین و مشخص کنند که فرارهای مالیاتی مربوط به آن ها نبوده است. 
برای پزشکانی که در این ســامانه ثبت نام نکرده اند، از ابتدای مهر احکام 
صادر می شود و با حضور بازرسان در مطب آن ها، درصورت مشاهده هر 
گونه جرایم و کتمان درآمد، 3۰ درصــد جریمه و 2 درصد کارمزد اخذ و 

تمام هزینه دریافت شده به عنوان درآمد محاسبه خواهد شد.

ایسنا: مدیرکل درمان و حمایت های اجتماعی ستاد مبارزه با مواد 
مخدر، با بیان این که سهم اعتیاد تزریقی در انتقال ویروس اچ آی وی 
در معتادان طی ســال های اخیر در کشور کاهش یافته است، گفت: 
طبق اعلام وزارت بهداشــت ۱3.۸ درصد معتادان تزریقی، مبتلا به 
ویروس )ایدز( و حدود ۵۰ درصــد معتادان تزریقی دچار آنتی بادی 

هپاتیت c هستند. 
حمید جمعه پور، با بیان این که سهم اعتیاد تزریقی در انتقال ویروس 
اچ آی وی در معتادان در کشــور طی ســال های اخیر کاهش یافته 
است، اظهار کرد: این موضوع به آن معنا نیست که توجه ستاد مبارزه 
با موادمخدر نسبت به برنامه های کاهش آسیب ، کاهش یافته است. 
وی افزود: در حال حاضر ســتاد به منظور کاهش آسیب ها و عوارض 
ســوءمصرف مواد و اعتیاد از برنامه ها و فعالیت های متعددی چون 
ارائه خدمات و بسته های کاهش آسیب و حمایتی به معتادان دارای 
رفتارهای پرخطر، شناسایی معتادان مبتلا به اچ آی وی، ارائه خدمات 
تشخیصی، مشاوره ای و درمانی به این افراد، همچنین واکسیناسیون 
هپاتیت، حمایت می کند. به گفته جمعه پور، خدمات تشخیص ویروس 
اچ آی وی، هم اکنون در حال اجراست و خدمات پیشگیری از هپاتیت 
نیز به صورت پایلوت در مراکز کاهش آسیب اجرا خواهد شد. وی با 
اشــاره به وضعیت بیماری ایدز و هپاتیت در میان معتادان تزریقی 
تاکید کرد: طبق اعلام وزارت بهداشت، ۱3.۸ درصد معتادان تزریقی، 
مبتلا به ویروس اچ آی وی)ایدز( هستند، البته شواهد موجود نشان 
می دهد که ایران در مرحله نیاز به توجه است؛ به طوری که در صورت 
عدم کنترل آن، به اپیدمی ایدز متمایل می شویم. شواهد دیگری در 
این خصوص نیز نشان می دهد که بیش از ۱۰درصد مبتلایان بیماری 
ایدز را گروه معتادان تزریقی تشــکیل می دهند کــه البته این روند 
کاهشی ناشی از اجرای برنامه های کاهش آسیب نسبت به سال های 

گذشته است.

شهر خبر: معاون توســعه مدیریت حقوقی و امــور مجلس سازمان 
حفاظت محیط  زیست، با اشاره به معضل پسماند به ویژه در شهرهای 
شمالی کشــور، گفت: مازندران دیگر جایی برای دفن زباله ندارد؛ اگر 
برای پسماند شهرهای شمالی کشــور چاره اندیشی نکنیم، علاوه بر 
عدم حضور گردشگر باید شاهد کوچ مردم ســاکن در این شهرها نیز 
باشــیم. اصغر دانشیان در مراســم تکریم و معارفه مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان قزوین، اظهار کرد: اهمیت محیط  زیست بر کسی 
پوشــیده نیســت و در بحث حفاظت از این نعمت کوتاهی و در حق 
نسل های آینده جفا کرده ایم؛ درحقیقت امانت دار خوبی نبوده ایم. وی 
با اشاره به این که سازمان و مناطق متعلق به محیط زیست مظلوم واقع 
شده اند، تصریح کرد: هنوز بسیاری از مسئولان با محیط زیست آشتی 
نکرده اند و باید توجه کرد که محیط زیست برای این دولت و آن دولت 
نیست و در حقیقت نتوانســته ایم از این میراث گران بها به نحواحسن 
مراقبت کنیم. وی خاطرنشــان کرد: تازمانی که فرهنگ حفاظت از 
محیط زیســت در خانواده ها وارد نشــود، اوضاع بهبود پیدا نخواهد 
کرد. باید از ظرفیت بســیج، مدارس و نمازجمعه برای فرهنگ سازی 
و حفاظت از محیط زیست استفاده کرد و ای کاش به اندازه تبلیغ پفک 
برای محیط زیست نیز تبلیغ صورت می گرفت. دانشیان با بیان این که 
در اروپا نایلون و استفاده از آن ممنوع و از چرخه حذف  شده است، عنوان 
کرد: چون برای فرهنگ سازی و نگه داری از محیط زیست سرمایه گذاری 
نکرده ایم، در آینده ای نه  چندان دور صیادان به جای ماهی، پلاستیک 
صید خواهند کرد. معاون توسعه مدیریت حقوقی و امور مجلس سازمان 
محیط زیست مطرح کرد: تازمانی که محیط زیست را مانند خانه خود 
تصور نکنیم، اوضاع بهبود پیدا نخواهد کرد. محیط زیست زمانی جایگاه 
واقعی خود را پیدا خواهد کرد که نیم نگاهی به توســعه پایدار داشته 
باشیم. تمام تلاش ما این است که در تمام طرح ها به توسعه پایدار توجه 

کنیم و محیط زیست را از آسیب مصون نگاه داریم.

مریم یادگاری / گروه جامعه
   M.Yadegari@gmail.com


